

AIG(2024)R6

18/06//2024

**Council of Europe Convention on Access to Official Documents
(CETS No. 205) – the Tromsø Convention**

*Convention du Conseil de l'Europe sur l'accès aux documents publics
(STCE n°205) – la Convention de Tromsø*

ACCESS INFO GROUP

GROUPE ACCÈS À L'INFORMATION

(AIG)

MEETING REPORT / RAPPORT DE RÉUNION

6th meeting / 6^e réunion
29 – 31 May/mai 2024

Item 1: Opening of the meeting and adoption of the agenda	Point 1 : Ouverture de la réunion et adoption de l'ordre du jour
<p>1. The Access Info Group (AIG) held its 6th meeting from 29 to 31 May 2024 in Strasbourg, with Helena JÄDERBLOM, in the Chair. The list of participants appears in Appendix I.</p> <p>2. The Group adopted the agenda as it appears in document AIG(2024)OJ2.</p>	<p>1. Le Groupe Accès à l'Information tient sa 6^e réunion du 29 au 31 mai 2024 à Strasbourg, sous la présidence de Helena JÄDERBLOM. La liste des participants figure à l'annexe I.</p> <p>2. Le Groupe adopte l'ordre du jour tel qu'il figure dans le document AIG(2024)OJ2.</p>
Item 2: Information of relevance to the work of AIG	Point 2 : Informations pertinentes pour les travaux de l'AIG
<p>3. The Secretariat informed the Group about the resignation of Veronica CRETU as a member of the Group with effect from 30 April 2024. The procedure for the election of a member to fill the vacant seat had been launched already in the Consultation of the Parties.</p> <p>4. The Vice-President, Tetyana OLEKSIYUK, informed the Group that she had participated in a Council of Europe regional conference on "Euro-Mediterranean Approaches on Access to Information" held in Rabat on 22 April 2024, where she had presented the standards of the Tromsø Convention and the work of the Group.</p> <p>5. The Vice-President, as well as another member of the Group, Inge LORANGE BACKER, informed the Group that they would participate in the XV Edition of the International Conference of Information Commissioners, which would be held the following week in Tirana, Albania. The Vice-President would present the work of the Group in a plenary session and together they would participate in a Council of Europe workshop on 4 June 2024 which aimed at promoting the Convention and presenting the baseline evaluation of the Group of the first 11 Parties to the Convention. The Vice-President, accompanied by the Secretariat, would also hold bilateral meetings with Information Commissioners from France, Germany, North Macedonia, Portugal, Serbia and the UK.</p>	<p>3. Le Secrétariat informe le Groupe de la démission de Veronica CRETU en qualité de membre du Groupe à compter du 30 avril 2024. La procédure d'élection d'un membre pour occuper le siège vacant a déjà été lancée au sein de la Consultation des Parties.</p> <p>4. La vice-présidente, Tetyana OLEKSIYUK, informe le Groupe qu'elle a participé à une conférence régionale du Conseil de l'Europe sur les « Approches euro-méditerranéennes de l'accès à l'information » le 22 avril 2024 à Rabat, au cours de laquelle elle a présenté les normes de la Convention de Tromsø et les travaux du Groupe.</p> <p>5. La vice-présidente, ainsi qu'un autre membre du groupe, Inge LORANGE BACKER, ont informé le Groupe qu'ils participeront à la XV^e édition de la Conférence internationale des commissaires à l'information, qui se tiendra la semaine suivante à Tirana, en Albanie. La vice-présidente y présentera les travaux du Groupe lors d'une session plénière puis, ensemble, ils participeront à un atelier du Conseil de l'Europe le 4 juin 2024, visant à promouvoir la Convention et à présenter l'évaluation de référence du Groupe des 11 premières Parties à la Convention. La vice-présidente, accompagnée du Secrétariat, tiendra également des réunions bilatérales avec les commissaires à l'information de la France, de l'Allemagne, de la Macédoine du Nord, du Portugal, de la Serbie et du Royaume-Uni.</p>

Item 3: Adoption of the baseline evaluation reports on the implementation of the Council of Europe Convention on Access to Official Documents (CETS No.205) in respect of 11 Parties	Point 3 : Adoption des rapports d'évaluation de référence sur la mise en œuvre de la Convention du Conseil de l'Europe sur l'Accès aux documents publics (STCE n° 205) concernant 11 parties
<p>6. The Group adopted pursuant to Rule 35.2 of its Rules of Procedure the baseline evaluation reports in respect of Bosnia and Herzegovina (AIG(2024)02), Estonia (AIG(2024)04), Finland (AIG(2024)05), Hungary (AIG(2024)06), Iceland (AIG(2024)07), Lithuania (AIG(2024)08), the Republic of Moldova (AIG(2024)09), Montenegro (AIG(2024)10), Norway (AIG(2024)11), Sweden (AIG(2024)12) and Ukraine (AIG(2024)13).</p> <p>7. In accordance with Rule 35.3, it decided to transmit the adopted reports to the relevant Parties and to invite them to submit any related comments they may have within one month of transmission.</p> <p>8. In accordance with Rule 35.4, the Group's reports, together with any final comments by the Party concerned, shall be made public at the expiry of this time-limit and shall be sent to the Consultation of the Parties at the same time.</p>	<p>6. Conformément à la Règle 35.2 de ses Règles de procédure, le Groupe adopte les rapports d'évaluation de référence s'agissant de la Bosnie-Herzégovine (AIG(2024)02), l'Estonie (AIG(2024)04), la Finlande (AIG(2024)05), la Hongrie (AIG(2024)06), l'Islande (AIG(2024)07), la Lituanie (AIG(2024)08), la République de Moldavie (AIG(2024)09), le Monténégro (AIG(2024)10), la Norvège (AIG(2024)11), la Suède (AIG(2024)12) et l'Ukraine (AIG(2024)13).</p> <p>7. Conformément à la Règle 35.3, le Groupe décide de transmettre les rapports adoptés aux Parties concernées et de les inviter à soumettre leurs observations éventuelles, dans un délai d'un mois à compter de la transmission.</p> <p>8. Conformément à la Règle 35.4, les rapports du Groupe, accompagnés des éventuelles observations finales des Parties concernées, sont rendus publics à l'expiration de ce délai et sont envoyés en même temps à la Consultation des Parties.</p>
Item 4: Other Business	Point 4 : Questions diverses
<p>9. The Group agreed that at its next meeting (13 to 15 November 2024), it will examine the draft baseline evaluation reports in respect of Albania and Armenia which have submitted their reports pursuant to Article 14, paragraph 1, of the Convention. The Group asked the Secretariat to prepare the draft reports in consultation with the designated rapporteurs, i.e. Kestutis ANDRIJAUSKAS and Ivar TALLO for Armenia and Thordis INGADOTTIR and Päivi Hannele KORPISAARI for Albania. The Group noted that, according to Article 14,</p>	<p>9. Le Groupe convient que lors de sa prochaine réunion (du 13 au 15 novembre 2024), il examinera les projets de rapports d'évaluation de référence concernant l'Albanie et l'Arménie. Ces deux Parties ont soumis leurs rapports conformément à l'article 14, paragraphe 1, de la Convention. Le Groupe demande au Secrétariat de préparer les projets de rapport en consultation avec les rapporteurs désignés, à savoir Kestutis ANDRIJAUSKAS et Ivar TALLO pour l'Arménie et Thordis INGADOTTIR et Päivi Hannele KORPISAARI pour l'Albanie.</p>

<p>paragraph 1, of the Convention, Slovenia should provide its report by 1 July 2024 and Spain by 1 January 2025.</p> <p>10. The Group also agreed that at its forthcoming 7th meeting, it will have a thematic discussion on the concept “drawn up” provided for in Article 1, paragraph 2, of the Convention on the basis of a discussion paper to be prepared by the Secretariat. On a proposal from Mr Ivar TALLO, the Group also agreed to hold a discussion on access to material held by libraries and museums.</p>	<p>Le Groupe note que, conformément à l’article 14, paragraphe 1, de la Convention, la Slovénie devrait fournir son rapport avant le 1^{er} juillet 2024 et l’Espagne avant le 1^{er} janvier 2025.</p> <p>10. Le Groupe convient également que lors de sa 7^e réunion, il tiendra une discussion thématique sur la notion des informations « rédigées » prévu à l’article 1, paragraphe 2, de la Convention sur la base d’un document de travail qui sera préparé par le Secrétariat. Sur proposition de Ivar TALLO, le Groupe convient également de tenir une discussion sur l’accès aux contenus des bibliothèques et des musées.</p>
<p>Item 5: Adoption of the list of decisions</p>	<p>Point 5 : Adoption de la liste de décisions</p>
<p>11. Pursuant to Rule 23.1. of its Rules of Procedure, the Group adopted the list of decisions as it appears in AIG(2024)LD6.</p>	<p>11. Conformément à la Règle 23.1. de ses Règles de procédure, le Groupe adopte la liste de décisions telle qu’elle figure dans le document AIG(2024)LD6.</p>

Appendix / Annexe I**List of participants / Liste des participants****MEMBERS / MEMBRES****Helena JÄDERBLOM**

Chair of the AIG, President of the Supreme Administrative Court of Sweden

Tetyana OLEKSIYUK

Vice-chair of the AIG, Consultant on access to information issues

Kestutis ANDRIJAUSKAS

Deputy Director, Information Society Development Committee of Lithuania

Inge Lorange BACKER

Professor emeritus, Department of Public and International Law, University of Oslo, Substitute Parliamentary Ombudsman

Biljana BOŽIĆ

Chief Inspector and Head of Department for Free Access to Information, Agency for Personal Data Protection and Free Access to Information of Montenegro

Thordis INGADOTTIR

Associate Professor, Reykjavik University

Päivi Hannele KORPISAARI (*apologised*)

Professor in Communication Law, University of Helsinki

Attila PÉTERFALVI

President of the Hungarian National Authority for Data Protection and Freedom of Information

Ivar TALLO

Consultant on access to information issues

SECRETARIAT

<p>DGI – Human Rights and Rule of Law</p> <p>Council of Europe</p> <p>F-67075 Strasbourg Cedex</p>	<p>David MILNER Secretary of the CDDH Head of the Human Rights Intergovernmental Co-operation Division</p> <p>Elvana THACI Head of the Tromsø Convention Unit Secretary of the AIG Human Rights Intergovernmental Co-operation Division</p> <p>Louise PORCHER Assistant Lawyer Tromsø Convention Unit Human Rights Intergovernmental Co-operation Division</p> <p>Corinne GAVRILOVIC Assistant Human Rights Intergovernmental Co-operation Division</p>
---	---